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באושוויץ התורה שמרה לבל יאבדו צלם אלוקים
ראינו בעינינו בשנות הזעם במחנות העבודה אצל היטלר ימש"ו, שהיינו מעונים ומושפלים עד דכא מורעבים ומוכים 
ומוכרחים לעבוד בפרך עד כלות כל הכוחות, ועכ"ז כל עת שנמצאו יחדיו כמה יהודים יודעי ספר בני תורה היו 
משקיעים רעיונותיהם ודבריהם בתורה, והיו משננים אלו עם אלו כ"א את מה שזכר וידע ע"פ, עד שהיה מתפתח 
דין ודברים על העניין הנלמד בין יהודי הקבוצה, ומזה שאבו כולם חיות וכוחות נפשיים לעמוד בסבל הקשה, 
וכן היו מארגנים מנינים לתפילות ככל שיכלו ואפי' באושביץ תחת עינם הפקוחה של הקלגסים היו משתדלים 
להתפלל בציבור, וכן היה במחנה העבודה בוורשה ובכל מקום שהייתי, וכל זה נתן לנו כח להחזיק מעמד אצל 

הרשעים ימ"ש, שלא  לאבד הצלם אלוקים ולהדמות לבהמה חלילה. 
)שיעור חומש רש"י בחוקתי תשמ"א 'צאנז', אייר תשנ"ג(

"בזמן הזה צריך להתאמץ על לימוד התורה ויבוא לידי מעשה" 
רגיל אני מנעורי לעורר תמיד על חובת ההתמדה בלימוד התורה, ובכל מקום בואי תמיד הייתה יסוד דברי לעורר על 
העניין הזה, וכמה פעמים נשאלתי על זה ומה עם יראת שמים ושמירת שאר מצוות. אבל האמת היא דאף דאיתא 
בגמרא )יבמות ק"ט ע"ב( כל האומר אין לו אלא תורה אין לו אלא תורה, ובודאי שהעיקר היא לירא את ה' ולשמור 
מצוותיו, מ"מ אי אפשר לבא לידי יראת שמים אלא ע"י לימוד התורה,  וכן אמרו )קידושין מ' ע"ב(  נענו כולם 
ואמרו תלמוד גדול שמביא לידי מעשה, ובתוס' )ב"ק י"ז ע"א בד"ה והאמר( שקלו וטרו בזה אי הכוונה שתלמוד 
הוא יותר גדול משום שהוא מביא לידי מעשה או נימא מכיוון שהלימוד מביא לידי מעשה א"כ מעשה עדיף עיי"ש.

ומצאתי און לי בספרי גדולים תלמידי הבעש"ט שכתבו שבזמן הזה צריך האדם להתאמץ בעיקר על לימוד 
התורה ועי"ז יבא לידי מעשה.

)רעוא דרעוין פר' שופטים תשד"מ דברי תורה - גליון ש"ב(

"בעולם הזה חלקי גדול מחלקו של מי שנתרחק מדרך התורה" 
אמרתי פעם לאחד שנתרחק מדרך התורה כי אינני בטוח שחלקי לעולם- הבא ישפר עלי יותר מחלקו שלו, 

שהרי אמרו חז"ל כי יש קונה עולמו בשעה אחת, אולם באחת הנני בטוח: בעולם הזה חלקי גדול משלו.

זוהי המציאות אשר כל שאינו עוצם עיניו מלראות יכול להבחין בזה בעיני הבשר שלו: האם זכו המסכנים הללו 
להרגיש פעם בחייהם את העונג והנועם של שבת קודש? האם חשו את השמחה וההתעלות שחש בה יהודי בימי 
חג ומועד? האם יכולים הם לדמות בנפשם בחלומות הורודים ביותר, את החדווה והתרוממות הנפש של יהודי 
בליל הסדר, בשעה שבניו ונכדיו מסיבים כשתילי זיתים סביב לשולחנו ואומרים יחדיו את ההגדה בנוסח המקורי 
כאבותינו ואבות אבותינו או האם יכולים לתאר לעצמם מקצת דמקצת, קורת רוחו וסיפוקו הנפשי של בן תורה 
כשהוא שקוע ראשו ורובו במעמקי ים התלמוד?! וכבר העיר הרמב"ם ז"ל "אין שמחה כהתרת הספיקות" וכן כתוב 
מפורשות בספר נחמיה )ט' פסוק י'(: "ואל תעצבו כי חדות ה' הוא מעוזכם!". ואילו בשמחת הרשעים מה נאמר 
בה – "והנה ששון ושמחה הרג בקר ושחט צאן אכול בשר ושתות יין אכול ושתו כי מחר נמות" )ישעיה כ' פסוק י"ג(. 
"הדרך נלך בה" )קרית צאנז – ירושלים תשמ"ז(

ידידי היקר
זמן החורף מתקרב לסיומו. זהו ה'זמן' הכי ארוך 
שהוא  כך  מעוברת  שנה  זו  היתה  והפעם  בשנה, 

ארוך עוד יותר מהרגיל. 

רבים הם הבחורים שבחמשת החודשים החולפים 
התקדמו בצורה יוצאת דופן, רכשו קנייני נצח בדמות 
עשרות דפי גמרא, התקדשו והיטהרו, עשו עבודה 
נהדרת בתיקון המידות, ושיפרו את דרכיהם בשלל 

דרכים וצורות. 

אבל עכשיו, לקראת סוף הזמן מגיעה עת המבחן. 
וההתגייסות  שבו  הפורים  ימי  על  ב',  אדר  חודש 
הכללית לאיסוף כספי צדקה מבית לבית, זו נקודת 
אליה  מתכונן  שלא  בחור  מאוד.  מסוכנת  מבחן 
במהירות  מדרדר  עצמו  את  למצוא  עלול  כראוי, 
ומאבד בקצב מסחרר את הקניינים הרוחניים שרכש 

במהלך כל החורף. 

ימי הפורים הם ימים קדושים ונשגבים. לא בכדי 
אמרו צדיקים שיום הכיפורים נמשל ליום הפורים, 

כקטן הנתלה בגדול. 

הימים  את  שאופפת  הרבה  הקדושה  אלא שעם 
הפיתויים  הגדולים.  הניסיונות  גם  מגיעים  הללו 
תוססת,  האווירה  עצומים,  המדרש  מבית  לצאת 
יש פעילות בכל מקום, ויום הפורים עצמו בכלל 
עלול להיות יום של פריקת עול חמורה מאוד רח"ל. 

כדי שלא נקלקל את מה שהשגנו בחורף האחרון, 
וכדי שנוכל להוסיף ולהתעלות גם בימים הקדושים 
בקבלה  לקבל  לקרב,  מוכנים  להיות  עלינו  הללו, 
מוחלטת שאין אנו מתפתים ליצר הרע על שלל 
המסכות שהוא עתיד ללבוש בשבועות הקרובים. 
התורה  בלימוד  ידיים  לרפיון  להתפתות  במקום 
חלילה, עלינו להוסיף ולאזור כח להתמיד ולהקפיד 
על סדרי הישיבה כקוצו של יו"ד, ואולי אפילו להוסיף 
לימוד יומי קבוע למשך חודש אדר, ובמיוחד אחרי 

הפורים, כשנותרו "רק שבועיים" עד סיום הזמן. 

ובעז"ה יקוים בנו מה שאמרו חז"ל: "פתחו לי פתח 
כחודו של מחט, ואני אפתח לכם כפתחו של אולם". 

א פריילאכ'ן פורים 

העורך 
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 "בתי כנסיות ובתי מדרשות
פרדס הצדיקים ומאסר הרשעים" 

 )ספר חרדים(

 פנינים מתורתו של כ"ק מרן הגה"ק
בעל 'שפע חיים' מצאנז זצוק"ל
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צריך עיון

תשובות יש לשלוח לפקס שמספרו: 077-5558983 . 
יש לכתוב את התשובות בכתב ברור, חובה לציין שם מלא, טלפון, ושם ישיבה.  )ניתן לבקש שהשם המלא לא יפורסם(

 הזוכים בהגרלה
  הבה"ח שלמה זלמן מאיר מישיבת קול תורה, 
 הבה"ח  יוסף זילברשטיין מישיבת חמדת משה,

 והבה"ח  א.מ. מ.ד. ממודיעין עילית
 בין כותבי התשובות המובחרות תערך הגרלה

  על שני כרכי משנה ברורה בהוצאת 'דרשו' לשני זוכים 
)ב"כ לכ"א, חלקים לפי בחירת הזוכה(. 

אשר שאלת
'מעלה מעלה' שלום  לכבוד מערכת 

וברכה. 

עלונכם  על  לכם  להודות  רציתי 

לו  מחכה  אני  נפלאה.  בצורה  המחזק  הנפלא, 

בכיליון עיניים, כל פעם מחדש. 

השאלה שאני עומד לשאול מציקה לי כבר זמן 

רב, וממש מפריעה לי בדרכי לעלות 'מעלה מעלה' 

בהר ה': אני מאוד רוצה ושואף להצליח בלימודים, 

ולגדול לאילנא רברבא ופאר ישראל. אבל אני רואה 

שיש כל כך הרבה עובדי ה' באמת ולומדי תורה 

לשמה, ואע"פ כן הם לא זכו להיות כמו הרב ואזנר 

או הרב אלישיב, הן ביחס לבקיאות והידע שלהם, 

והן מצד זה שהם היו גדולי הדור בארץ ובגולה. 

שאלתי היא האם כל אחד יכול להגיע לדרגתם, 

או שאין לאנשי הדור שלנו סיכוי להגיע למעלה 

זו, ואם יש סיכוי למה אנחנו לא רואים שיש עוד 

פוסקים בעלי שיעור קומה כמותם. 

נ.ח.י ירושלים. 

תשובה 
שאלתך  וברכה.  שלום  יקר,  בחור 
חשובה מאוד, ובטוחני שהיא מציקה 
יש  אך  נוספים.  בחורים  מעט  ללא 
א.  הם:  ואלו  חלקים  לכמה  השאלה  את  לחלק 
האם יש לכל אחד אפשרות להיות גדול בתורה. 
גדולים  עוד  רואים  לא  אנחנו  למה  כן,  אם  ב. 
בתורה כמו שהיו עד לא מכבר. ג. למה רואים שיש 
אנשים שמשקיעים את כל כוחותיהם ולא הופכים 

לגדולי ישראל. 
על החלק הראשון יש תשובה ברורה וחד משמעית: 
כל יהודי יכול להיות גדול בתורה. יכלה הגיליון ולא 
יכלו מאמרי חז"ל והספרים הקדושים המדברים 
על כך, ועל כן אציין כאן רק את דברי הרמב"ם 
בפרק ג' מהלכות תלמוד תורה, המציין את מאמר 
כתר  לישראל,  שניתנו  כתרים  שלושה  על  חז"ל 
המלכות ניתן לבית דוד, כתר הכהונה ניתן לאהרן 
ליטול  הרוצה  וכל  מונח  תורה  כתר  ואילו  ובניו, 
יבוא ויטול, ולא זו בלבד אלא שכתר תורה עולה 
כל הכתרים האחרים בחשיבותו. עיין בלשונו הזהב 

של הרמב"ם ותחכם עוד. 

על השאלה השניה אענה ואומר לך שבטעות יסודה. 
בוודאי רואים אנו גדולי עולם גם בדורנו אנו. נכון 
אומנם נמצאים אנו זמן לא רב אחרי הסתלקותם 
של שני עמודי ההוראה אשר האירו את העולם 
כולו, ועדיין אנו נזכרים בערגה בימים בהם חסינו 
בצלם, אבל אין בכך כדי להפחית חלילה מהעובדה 
שיש כיום אדירי תורה ארזי לבנון של ממש. הבעיה 
של  בחשיבותם  מכירים  אינינו  שלפעמים  היא 
גדולי התורה עד שהם מזקינים וכוחם תש, ואולי 
בהזדמנות אחרת נרחיב בנושא זה עוד. רק זכור 
הקב"ה  "ראה  ל"ח(  )יומא  שאמרו  חז"ל  מאמר 
בצדיקים שהן מועטים עמד ושתלן בכל דור ודור", 

ובוודאי שהכוונה גם לדורנו אנו. 

תורה  עמלי  אנשים  אנו  רואים  כיצד  ולשאלתך 
שאינם זוכים להיות במעלה של גדולי הדור, בוודאי 
יודע אתה מה אמר רבי יוסי ברי'ה דרבי יהושע 
)בבא בתרא דף י'( אחרי שעלה לישיבה של מעלה: 
ותחתונים  למטה  עליונים  ראיתי,  הפוך  "עולם 
למעלה". ואם רצונך בהרחבה נוספת לתשובה זו, 
עיין בדברי עמיתנו הרב יעקב סירוטה במדור 'קניין 

תורה', שנגע הפעם בדיוק בנקודה הזאת.  

 יש לך שאלה?!?
הכתובת למכתבים ושאלות:

עלון מעלה מעלה פקס: 077-5558983 
ת.ד. 43064 ירושלים

?!

איתא בגמרא שבת פח. "ויתייצבו בתחתית ההר" א"ר אבדימי בר חמא 
בר חסא מלמד שכפה עליהם הר כגיגית, וכו' אמר רבא אעפ"כ הדור 
קיבלוה בימי אחשוורוש, ופרש"י מאהבת הנס שנעשה להם. צ"ע וכי זה 
הנס הראשון שנעשה לעם ישראל? והרי אפילו מעמד הר סיני עצמו היה 

אחרי הניסים הגדולים של קריעת ים סוף...

תשובות ל'צריך עיון' מהגיליון הקודם

"אשר בחר בנו מכל העמים ונתן לנו את תורתו" )ברכות התורה(

צריך עיון, לפי המדרש שחיזר הקב"ה על כל האומות ולא רצו לקבל את התורה, ואז 
הגיע לישראל ואף עליהם כפה הר כגיגית, א"כ לכאורה אין זה בחירה בישראל וביותר, 

שהרי אף על ישראל כפה הר כגיגית.

הבחה"ח מ.ב., מ כהנא, חזקי וינמן, אהרון מונק, יהושע ליכטמן, מוישי פרלמן, גואל חן, 
א.ד., יוסף שפיגלר, אליעזר מילר, ועוד רבים ציינו להתוס' במסכת שבת דף פ"ח, שכתב 

שכפיית ההר כגיגית הייתה רק כדי שלא יחזרו בהם מפחד האש הגדולה.

הבחה"ח מרדכי פאלק, אליהו קנטור, ישראל דבורץ, יעקב גליס, בנימין זאב גולדשמידט, 
משה סגל, מתיתיהו קושלנד, יוסי יפה, אליעזר שוב, ישראל מאיר פרידמן, חנניה וולף, 
מאיר שיר, שמואל לזנובסקי, ראובן מינקוביץ, שלמה זלמן מאיר ועוד... תירצו, דהא 
גופא שכפה הר כגיגית רק על ישראל ולא שאר אומות העולם, מלמד על הבחירה של 

הקב"ה דווקא בכנסת ישראל.

הבחה"ח ש.ל., ד.פ., מאיר רוזנברג, מ פפנהיים, אברימי הורליק, אברהם שבות, אהרון 
כתבו ליישב, דבאמת עיקר בחירתו הייתה בישראל, ומה שהלך  צבי גינזבורג, ועוד... 

לאומות העולם זה רק כדי שלא יהיה להם פתחון פה אח"כ להתלונן, מדוע הם לא נבחרו.

הבחה"ח חיים לב, חיים שקרקה, א.מ., ש.ח., ועוד... כתבו, דתורה שבכתב קיבלו ע"ע 
לגמרי וכפיית ההר הייתה רק לגבי תושב"ע. הבחה"ח איציק ברויאר, חיים אסחייק, 
ישעיה טעעלאר, ועוד... הוסיפו דבאמת כפי שמצאנו בגמרא  שבת פח. הדר קיבלוה 

מאהבה בנס פורים, וע"ז קאי הברכה. 

הבחה"ח יעקב כהן, אליעזר קרויזר, דוד בלוי, ועוד... כתבו בשם ר' רפאל מהמבורג, 
דע"י שקיימו ז' מצוות בני נח, קודם מתן תורה בזה הוכיחו שהם באמת רוצים לקבל 

את התרה משא"כ אומות העולם.

הבחה"ח ברוך אלטר וא.ה. כתבו דהבחירה היא מה שבחר הקב"ה באברהם אבינו. הבחה"ח 
משה חיים גרינבוים, ואהרון צבי גינזבורג ועוד.. כתבו, דהבחירה היא מה שהוציאם ממצרים.

הבחה"ח יהודה ליב בן שם, מאיר רוזנברג, שלמה שטיינמץ, ועוד.. כתבו, שאמנם קיבלו 
ברצון וכל הכפיה הייתה רק כדי שזה יהיה לעולם ולא יוכלו לחזור בהם בעתיד. הבחה"ח 
אברהם ביר הוסיף ליישב, שהכפייה הייתה רק כדי שיהיה בקבלת התורה גם בחינה של 
יראה.  הבחה"ח יוסף זילברשטיין הוסיף דהכפייה היתה רק כדי להגדיל השכר וכעין מה 

דאיתא בחז"ל "גדול המצווה ועושה".

הבחה"ח דוד פסרמן כתב דהכפייה היא תוצאה של חטא עץ הדעת שתקלקלו מדרגתם 
אבל בדרגתם האמיתית זה היה באהבה וברצון.

יישב ע"פ המהר"ל שכפיית ההר לא הייתה כפיה אלא זה היה  יוסי אלפא  הבחה"ח 
מציאות שהעולם יחזור לתוהו ובוהו. 

תשובת רבות נוספות נתקבלו במערכת, המערכת מודה לכל מי שטרח והעלה תשובתו 
בכתב, לצערנו  הגיליון קצר מלהשתרע, ואי"ה עוד חזון למועד. עם זאת עקב ריבוי 

התשובות אני שמחים לבשר על הוספת זוכה נוסף . 
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הרב
בנימין 

התפקיד האישי 
המיוחד לך

עזרא התעורר באותו בוקר מאושר מן הרגיל. סופסוף, לאחר 
בקרים רבים שהיו שוממים ומחוסרי מעש, יש לו עבודה 
טובה. היום הוא מתחיל לעבוד כנהג אוטובוס מן המניין.

בעוד אפלת הליל פרושה על פני היקום, יצא עזרא אל 
בית הכנסת להתפלל שחרית עם הנץ החמה. מיד לאחר 
התפילה מיהר להתייצב במסוף, נכון לצאת לדרכו החדשה 

תרתי משמע. 

הוא הגיע אל התחנה רבע שעה לפני הזמן, נחוש להוכיח 
להנהלה כי הינו עובד בעל מוסר עבודה גבוה שיעשה את 
עבודתו על הצד הטוב ביותר. במעט הזמן שנותר עד זמן 
היציאה, הכין לעצמו קפה, כשבינתיים הסדרן מסביר לו 
שוב מה מסלול הקו שלו לעבר כל היישובים המרוחקים.

בשעה היעודה התיישב על מושב הנהג המרופד, התניע 
ויצא לדרך. ממרחק מה כבר ראה את התחנה הראשונה, 
ליבו התרחב כאשר ראה את כמות האנשים שהצטופפו 
שם. הוא עוצר ברוב חשיבות שלושה-ארבעה מטרים לאחר 

התחנה והתרווח על מושבו, מתכונן לקליטת ההמונים.

אך... אף אחד לא חנן את האוטובוס שלו במבט. הם נותרו 
עומדים מביטים לכיוון האופק כאילו הוא אוויר. 

'לא רוצים לא צריך' סינן עזרא וסגר את הדלתות. 'יש עוד 
הרבה תחנות'. ניחם את עצמו.

אלא שעבר תחנה ועוד אחת, כולן היו מלאות אנשים, אך 
כמעט אף אחד לא התעניין בו ובאוטובוסו... כאשר עמד 
כבר לצאת מן העיר היו באוטובוס המפואר שלו אחד-עשר 

נוסעים בסך הכל כולל תינוקות...

יצא  ולאחר הפסקה קצרה,  הנסיעה הארוכה הסתיימה, 
לנסיעה בכיוון ההפוך. כמות האנשים שעלו לאוטובוס שלו 

כעת היתה פחותה עוד יותר משהיתה בהלוך.

כך המשיך עזרא בנסיעה הלוך ושוב עד שסיים את יום 
העבודה. לעת ערב הוא מגיע אל המסוף, נוטל את פדיון 
היום, מעט מזומנים, ומושיט את הכסף לאחראי, הלה סופר 

ורושם ברישומיו ופוטר אותו לשלום.

רגע לפני שיצא, קלט נהג אחר שנכנס אל המשרד, בידו 
תיק תפוח מלא במזומנים, שטרות ומצלצלים. את כל זה 

עשה רק היום! עזרא היה המום.

כל הלילה חשב והפך בדבר, איך בדיוק ניתן להגדיל את 
הפדיון היומי, עד שהבזיק במוחו הרעיון. 

התפלל  מוקדם.  קם  הרבה,  ישן  שלא  למרות  למחרת, 
ומיהר אל האוטובוס שלו. הוא הביט אל האחראי במבט 

רב משמעות שאומר, 'היום אפתיע אותך. חכה ותראה!'

הוא התניע ויצא, הגיע לתחנה הראשונה, העמוסה באנשים, 

הוא פתח את הדלתות וצעק "לבני ברק!" 

בדיוק כפי שחשב, כל הממתינים נהרו אל האוטובוס פנימה, 
שילמו לו ביד רחבה, ועזרא רווה נחת. כך עשה בכל התחנות 
הבאות, כאשר מה שהמריץ אותו זו התמונה של האחראי 

המופתע מן הסכום שיביא לו הערב...

לאחר שסיים את יום העבודה, היה כמאמר הפתגם, 'עייף 
אך מרוצה'. הנה, הוא מתגלה כעובד מסור שרווחי החברה 
אל  נכנס  הוא  צד  אל  מרוח מצד  בחיוך  מעייניו.  בראש 
המשרד, ללא אומר שפך על השולחן את תכולת התיק. אלפי 

שקלים בכל סוגי השטרות והמטבעות נפלו אל השולחן.

"מה קרה?" חייך אליו האחראי, "הייתה איזו שמחה בדרום 
היום? איך הבאת סכום גדול כל כך?"

עזרא הרגיש שהגיע רגע השיא שלו. הוא סיפר לאחראי 
בגאווה בלתי מוסתרת על הקו הרווחי שעשה היום לבני 
ברק. לפתע שם לב לפניו המאדימות של האחראי שהרים 

עליו בשאגה: "עשית מה???"

כל הביטחון העצמי של עזרא נמוג כלא היה. "מה", הצטדק, 
"בסך הכל עשיתי לכם יותר כסף"...

האחראי התחבט רגע האם לנסות להסביר לו מה בדיוק 
שלך  הדברים  את  "קח  גבר:  הגדול  כעסו  אבל  הבעיה, 
ואל תחזור מחר! אתה לא מבין שזה לא הקו שלך? לא 
התפקיד שלך? שאנשים שהיו צריכים להגיע לדרום לא 
הגיעו בגללך? שיש מי שממונה על הקו לבני ברק? שרק 

הפסדנו בגללך???"

לכל יהודי, כידוע, יש תפקיד ייחודי משלו בעולם הזה. 
תפקיד אותו מסוגל רק הוא, במקומו ובמצבו, למלא, ומאז 
בריאת העולם, לאורך כל הדורות עוד לא נולד מי שיכול 

למלא את מקומו ולהחליפו במילוי תפקידו.

הזו,  והחשובה  לזכור את הקביעה הפשוטה  קצת קשה 
בעודנו נמצאים במסגרת הישיבה, יחד עם עוד עשרות 
היום  בסדר  ודומים  דבר  אותו  חברים שלומדים  ומאות 
בהתמודדויות ובשאיפות ואפילו מעט בפנים... קשה מאוד 

ליחיד להכיר בייחודיותו בתוך כל הקהל הגדול הזה.

אבל זהו הפשט הפשוט בקניין 'המכיר את מקומו', שבמ"ח 
קנייני תורה: לא להיות כבול לתכתיבי החברה, לא לנסות 
לחקות אף אחד, אלא להבין שהתפקיד והדרך שלך בעבודת 
ה' ודרך הלימוד הפרטית שלך הוא בלעדית וייחודית אך 
ורק לך, וכל הסביבה והחברים כולם לא נועדו אלא למצב 

אותך במקומך, שבו עליך לזרוח.

קדמונינו אמרו "אם רץ לבך החזירהו למקומו", אם הלב 
שלך חושק להיראות כמו מישהו אחר, להבין כמוהו, להבריק 
כמוהו, דע שיש לך מקום אישי ששמור עבורך בלבד. מקום 
שבנוי לפי הצרכים והיכולות, האופי והכישרונות, הנתונים 
והאפשרויות שניתנו אך ורק לך, ומדוע תוותר על חלקך 

ותנסה לשווא לחקות את חברך?

זכור! אין לך בחור שאין לו מקום, וכל אחד הוא בן יחיד 
ומיוחד שיש לו כאן תפקיד ייחודי ובלעדי.

עמדנו שם קבוצה של תשעה יהודים, ממתינים לעשירי שישלים לנו מניין למנחה. הנה 
הוא מגיע, יהודי נכבד ונשוא פנים, זקן רחב מידות מסתיר את סנטרו, ומגבעת רחבת 

תיתורא בידיו. הוא צועד מעדנות ומתקרב אלינו בפסיעות מדודות, כולו אומר כבוד. 

אחד המתפללים מנסה לדחוק בו שיזדרז מעט: "נו, כבר השקיעה עוד רגע", הוא טוען 
בקול לחוץ. על פניו של היהודי המבוגר עולה בת צחוק, והוא מפטיר בחביבות "השקיעה 

לא נושכת". 

כולם צחקו. 

אחרי ימים אחדים נזכרתי בסיפור הזה, והרהרתי קצת במשמעות הדברים. האם השקיעה 
אכן לא נושכת? האם באמת אין צורך להקפיד על תפילת מנחה לפני השקיעה? בוודאי 
שלא. לא תמצאו בכל העולם כולו אפילו רב אחד, מורה הוראה אחד, שיפסוק לכם 

שמותר לאחר את תפילת המנחה עד אחרי השקיעה. 

נכון, יש קהילות שבהן נהגו על פי שיטת רבינו תם, יש מקומות שבהם השעון אינו קיים 
ורק "כשהרבי נכנס", זהו הזמן להתפלל מנחה. אבל בשום מקום ובשום קהילה לא 

עלה בדעתו של מאן דהו לחלוק על חז"ל הקדושים ועל כל פוסקי ההלכה לדורותיהם, 
ולקבוע שמותר לאחר את תפילת המנחה עד אחרי השקיעה. 

לא רק לגבי שקיעת החמה אמורים הדברים, אלא גם לגבי זמן קריאת שמע שהוא 
מדאורייתא, וזמן תפילה שהוא חיוב גמור מדרבנן. איני מדבר על מקרים של אונס, וגם 
לא באתי לטעון באוזניכם שהגיע הזמן לשנות סדרי בראשית ולסגור את ה'שטיבלאך' 

אחרי סוף זמן תפילה. 

אבל כשבחור כבר קם, התלבש, התארגן ונערך לתפילה, הוא כבר נמצא בבית הכנסת 
)בימי בין הזמנים כמובן(, התפילין בידיו ואין לו שום מעכב, ובכל זאת הוא לא ממהר 
לשום מקום ולא אכפת לו להתחיל להתפלל במניין הבא, למרות שהוא יאחר את סוף 
זמן תפילה – זאת כבר בעיה, והיא נובעת בגלל חוסר מודעות. כולנו יודעים מה אסור 
ומה מותר, אבל לא תמיד אנחנו מודעים לכך. וזה נושא שאנחנו צריכים לחזק בכל 

תחום, ולא רק לגבי זמני היום. 

אם אשוב ואראה את אותו יהודי מבוגר, אני חושב שיש לי תשובה להשיב לו: "השקיעה 
כן נושכת". 

 הזוכים בהגרלה
  הבה"ח שלמה זלמן מאיר מישיבת קול תורה, 
 הבה"ח  יוסף זילברשטיין מישיבת חמדת משה,

 והבה"ח  א.מ. מ.ד. ממודיעין עילית
 בין כותבי התשובות המובחרות תערך הגרלה

  על שני כרכי משנה ברורה בהוצאת 'דרשו' לשני זוכים 
)ב"כ לכ"א, חלקים לפי בחירת הזוכה(. 

בחיוך מרוח מצד אל צד הוא 
נכנס אל המשרד, ללא אומר שפך 

על השולחן את תכולת התיק. 
אלפי שקלים בכל סוגי השטרות 

והמטבעות נפלו אל השולחן.
"מה קרה?" חייך אליו האחראי, 

"הייתה איזו שמחה בדרום היום? 
איך הבאת סכום גדול כל כך?"

הרב יעקב סירוטה
המכיר את מקומוקנין תורה

קנין כ"ה: שאינו נכנס לפנים ממחיצתו. הון עשיר

אליעזר יוסקוביץ
ה'שקיעה' כן נושכתנקודה למחשבה
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פרפקט וחצי 
אני אוהב שלמות. אצלי הכל צריך להיות מושלם, גם בפנימיות 
וגם בחיצוניות. בגשמיות וברוחניות. כשאני קם בבוקר, לא 
עוברות שתי שניות ואני כבר ממלמל 'מודה אני', נוטל ידיים 
בזריזות, ועוד שלפני שסיימתי להתלבש אני כבר מתחיל 
לסדר את המיטה, מותח את הסדין, טופח מעט על הכרית 

ומנער את השמיכה לפני שאני מיישר אותה. 

חמש דקות מאוחר יותר, אני כבר בדרך למקווה, מתקדם 
במקביל למחוגי השעון שלא משאירים לי הרבה ברירות. 
20 דקות לפני תחילת הסדר אני כבר חייב לשבת במקום 
שלי עם גמרא פתוחה וקפה מוכן. המילה 'איחור' לא קיימת 
אצלי בלקסיקון. בכלל, אוצר המילים שלי דליל למדי בכל 

הקשור לכישלונות ולחוסר הצלחה. 

כל היום שלי מסודר מאוד. תמיד אני מסביר שהשאיפה 
לשלמות היא נהדרת, אבל במקרה שלי היא צורך חיוני. אני 
לא יכול לסבול משהו שהוא פחות ממושלם. שלא תחשבו 
לכף  לדון אותם  או  בחורים אחרים,  שאני מנסה לשפוט 
ביקורת  מלמתוח  קטונתי  זאת.  מעשות  לי  חלילה  חובה. 
על מעשיהם של בחורים אחרים. אני לא יודע איזה יצר יש 
להם בלב, ואין לי מושג עם אילו ניסיונות הם מתמודדים. 
אבל אני כן יודע שאני ברוך ה' ניחנתי במידה הזאת שאני 
יכול לעשות הכל בצורה מושלמת, ואני בהחלט מרגיש טוב 

עם עצמי בהקשר הזה. 

קחו לדוגמה את הנושא של תפילה בציבור. אני זוכר שלפני 
נגד  חצי שנה המשגיח בשיבה שלנו דיבר בחריפות רבה 
בחורים שמאחרים לתפילה, ומחמיצים תפילה בציבור. הוא 
טען אז שיש גם סוג של 'איחור' בתוך התפילה, כלומר בחור 
שנמצא בבית המדרש ואינו מחזיק בקצב של הציבור, כך 
שהוא מתחיל להתפלל שמונה עשרה אחרי שכולם כבר סיימו 
ולמעשה הוא לא התפלל בציבור. זה היה נושא שהיה טעון 
שיפור גדול בישיבה והמשגיח זעק על כך מנהמת לבו. אני 
ישבתי מהצד ולא הבנתי כל כך על מה הוא מדבר. מאז הבר 
מצווה עוד לא קרה פעם אחת שהפסדתי תפילה בציבור. אין 
דבר כזה! ידעתי שאם אני מפסיד תפילה בציבור, אני לנצח 
לא אוכל לטעון לשלמות בנושא הזה, וזה מחיר כבד מאוד 

בשבילי. אני לא יכול לחיות בלי שלמות. בכל התחומים. 

אני יכול לתת לכם עוד אלף דוגמאות לשלמות בכל מיני 
את  הבנתם  לי שכבר  נראה  אבל  נושאים  ובשלל  דרכים 
לקדוש  מודה  ואני  לשלמות,  שואף  תמיד  אני  העיקרון. 
ברוך הוא שהטביע בי את הטבע הזה שמאפשר לי להיות 

עקבי ללא כל קושי. 

כאילו  האלו  התיאורים  כל  את  עצמי  על  לכם  כותב  אני 
הם עדיין נכונים, אבל האמת היא שבחודשים האחרונים 
עברתי שינוי גדול. היום אני כבר נאבק ביצר הרע הזה של 
השלמות, כי הבנתי שהוא הרס לי את האישיות שלי. בעצם, 
אני שם לב שאני בטח מבלבל אתכם יותר מדי, אז בואו 
כיצד  לכם  ואספר  אחורנית,  חודשים  שלושה  רגע  נחזור 

התגלגלו האירועים. 

זה התחיל בכך שבוקר אחד קמתי באיחור של 25 דקות. 
אל תשאלו אותי איך זה קרה, אבל עובדה שזה קרה. ברגע 
הראשון לא הבנתי איפה אני נמצא. מה זה המקום הזה 
 6 השעה  על  מצביעים  השעון  כשמחוגי  בו,  שוכב  שאני 
וחצי בבוקר? שפשפתי עיניים בתימהון, והתיישבתי במיטה 
בתחושת בלבול וחוסר אונים. שכחתי אפילו לומר 'מודה 
בחלל  בהיתי  דקות  כמה  במשך  הידיים.  את  וליטול  אני' 
החדר ומתוך הערפל שטשטש את החושים שלי ראיתי את 
אהרלה לוי יושב על המיטה שלו ולובש את הגרביים בנחת, 

כאילו כל היום עוד לפניו. 

"אהרלה..." הזדעקתי בחרדה. "מה השעה אצלך?". 

לי  עונה  הוא   ,"6:32 "השעה  בתימהון:  בי  הביט  אהרלה 
בקול שליו. 

צנחתי על המיטה באפיסת כוחות. הרגשתי שראשי מסתחרר. 
אני?! חיים פרידמן??? אני קם מאוחר? 6:32 זה נורא ואיום! 
כבר שנים שלא קרה שהתעוררתי אחרי השעה 6:05. איך 
יכולתי ככה לישון כמו איזה שיכור פולני שאינו יודע מה 
קורה סביבו. אני כבר לא בטוח שהמקווה עוד פתוח בשעה 
כזאת, בחיים לא קרה לי שהלכתי למקווה מאוחר כל כך. 

אל תספרו לאף אחד, אבל התחלתי לבכות. הרגשתי חלש 
ומסכן, כמו גור חתולים קטנטן שננטש לבדו בגשם הסוער. 
אנה אני בא? איך אוכל לשאת את ההרגשה הזאת שאני 

כבר לא מושלם? 

התלבשתי בעצלתיים, הלכתי למקווה והגעתי לתפילה באיחור 
של 20 דקות. היו בחורים שבכלל לא שמו לב, והיו גם כאלו 
שכן הבחינו מיד שמשהו קרה לי. אבל גם הם חשבו כנראה  
שאני לא מרגיש טוב, ולא ייחסו לכך משמעות רבה. קורה 
שבחור מאחר לפעמים. זה קורה אפילו לבחורים הכי טובים. 

אבל לי זה לא קורה! לא בבית ספרי. אני לא מאמין על עצמי 
איך נפלתי שדוד, כאחרון ה'ליידיג-גייערס'. 

כל אותו בוקר לא הצלחתי להתרכז בלימוד, וכשהתארגנו 
לתפילת מנחה אחרי השיעור, כבר אפילו לא שמתי לב שאני 
מאחר לבית המדרש, פשוט כי הייתי שקוע במחשבות ושוב 

שכחתי איפה אני נמצא. 

לא אלאה אתכם בתיאורים על ההידרדרות המהירה שחוויתי 
הגיע  כבר  בקצרה שאחרי שבוע  אומר  רק  ימים,  באותם 
המשגיח בעצמו לחדרי בפנימייה כדי להעיר אותי לתפילת 
לי,  אמר  הוא  דוד'",  ב'ויברך  אוחזים  כבר  "חיים,  שחרית. 
ורמס את שאריות הכבוד שעוד נותרו לי. אוי לאותה בושה! 

במשך שבועיים תמימים התפרקתי לגמרי. כמה שניסיתי 
לחזור לעצמי, לא הצלחתי. המנוע העיקרי שלי עד כה היה 
בגאווה שמעולם  לציין  יכול  שאני  מושלם,  שאני  הרעיון 

לא החמצתי מקווה לפני התפילה, ושמעולם לא איחרתי 
לתפילה. עכשיו, שאני כבר לא ממש מושלם, מה יגרום לי 
לקום כל בוקר כמו אריה ולא להיכנע לעייפות הטבעית כמו 
רוב הבחורים האחרים? מה יניע אותי להזדרז ולהתיישב 
במקום בדיוק 20 דקות לפני התחלת הסדר? מה הייחודיות 

שלי על פני הבחורים האחרים? 

כעבור שבועיים החלטתי שאני הולך לשפוך את ליבי בפני 
ר' ברוך גשטטנר. יהודי של צורה, שכל כולו נוטף אמרות 
חסידיות משובבות נפש. על כל אירוע שמתחולל בעולם, 
על כל משפט שרק תגידו לו, הוא יענה לכם בכמה ווארטים 
עסיסיים שישאירו בפיכם טעם של עוד. הרב גשטטנר הוא 
המשפיע בישיבה שלנו. כל הבחורים אוהבים אותו ומעריכים 

אותו מאוד, וגם אני שותף לתחושות האלו. 

ר' ברוך שמע את הדברים בקשב רב. כשסיימתי לספר לו 
את השתלשלות העניינים, ואחרי שהסברתי לו למה עכשיו 
אני לא שווה שום דבר, ולמה עבודת ה' שלי כבר לא תחזור 
לעולם להיות כמו שהיתה, שקע ר' ברוך בהרהורים ממושכים 

ולאחר מכן אמר לי משפט שניער אותי בצורה יסודית: 

"מעכשיו אתה מתחיל לעבוד את ה'", אמר לי ר' ברוך. לרגע 
התקוממתי: "עד עכשיו אני עבדתי את ה'. עכשיו אני סתם 

עוד עצלן שלא עושה כלום עם החיים שלו". 

את  עבדת  עכשיו  "עד  ברוך.  ר'  לי  השיב  ולא",  "לא 
ה'פרפקציוניזם' שלך. עבדת את השלמות, שאפת לשלמות, 
התגאית בשלמות ועבדת קשה למענה. עבודת ה' אינה תלויה 
קמת  בה.  לפגוע  אמורה  לא  אחת  נפילה  כאלו.  בדברים 
מאוחר? אז מה!! לא קרה כלום!! גש לחנות הקרובה וקנה 
שעון מעורר נוסף, כדי שזה לא יקרה שוב. איחרת לתפילה? 
חבל מאוד, באמת כדאי שתקנוס את עצמך כעונש על כך, 
ותמשיך להקפיד להגיע בזמן מכאן ולהבא. אם אתה רוצה 
להצליח בעבודת ה', אין לך את הזכות להתפרק ולהחליט 
שאתה כבר לא שווה כלום. תאר לך מה היה קורה במפעל 
שאחד הפועלים בו לא עובד במשך שבועיים כי פעם אחת 
הוא איחר לעבודה? יפטרו אותו בגלל השבועיים שהוא לא 

עובד, ולא בגלל האיחור הבודד!". 

יודע  אני  ברוך,  ר'  וחצי אחרי השיחה עם  חודשיים  היום, 
שאותו בוקר שבו קמתי באיחור של 25 דקות, היה הבוקר 
הכי גורלי בחיים שלי. בזכות הנפילה הזאת, הבנתי שבמשך 
נכון. חתרתי לשלמות, ושכחתי  שנים חתרתי לכיוון הלא 
שהשלמות אינה מורכבת רק ממסגרת חיצונית של שעות 
לימוד ועמידה ביעדים ברורים. השלמות היא פנימית, והיא 
נוגעת לעבודה שבלב, להבנה שאנחנו עושים הכל כי כך הוא 
רצון ה', וגם כשאנחנו חורגים לרגע מהמסלול הנכון, מוטל 
כי אחרי הכל הקב"ה  עלינו להתיישר מהר ככל האפשר, 
ולנו אין שום זכות להתפרק  יושב ומצפה לעבודה שלנו, 
ולהתעלם ממנו בגלל הגאווה והכבוד שנפגעו. או במילים 

אחרות: "לפעמים החצי הוא השלם האמיתי". 

ספור
מחיי

הישיבה

 dirshu@acheinu.com :יוצא לאור ע"י ארגון אחינו  רח' הקבלן 45 ירושלים  טל: 02-5609025  לקבלת העלון לפנות לכתובת הנ"ל  עורך: יעקב א. לוסטיגמן  מייל

בין השעות 7:30 ל-10:30 בערב

בין השעות: 7:30-10:30 בערב או בטל: 073-7078388 

אנחנו במוקד הישיבה לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה. 
צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב.
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